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door Ton de Jong

Het verlies van je baan is voor Ja-
kob van Wielink zeker anders dan
het overlijden van een dierbare.
Die vergelijking is hem te gemak-
kelijk en doet geen recht aan men-
sen die een dierbare verliezen.
„Maar ingrijpende veranderingen
op het werk kunnen wel vergelijk-
bare rouwreacties teweeg breng-
en”, zegt de verlieskundige die
morgen de derde en laatste lezing
verzorgt van de drie door Fontys
Hogescholen verzorgde BD-Colle-
ges over verlies en veerkracht.
Op werkloos worden of met pen-
sioen gaan, volgt vaak een ‘zwart
gat’. Het is een klus daar uit te
klauteren. Het college van Van
Wielink zal er onder meer over
gaan. „Je kunt niet kiezen tussen
wel of niet ontslagen worden, wel
hoe je er mee omgaat.”
In dit gesprek wil hij het vooral
hebben over één andere vorm van
verlies. Reorganisaties in bedrij-
ven en instellingen hebben een
grote impact op de mensen die er
werken. Van Wielink werkt een
eigen praktijkvoorbeeld uit, bijge-
staan door de verantwoordelijke
man voor die reorganisatie.
Richard Rhemrev is directeur van
het ICT Servicecentrum van de
Radbouduniversiteit in Nijme-
gen. De sector bestond uit eiland-
jes die nu samengebracht zijn op
een centrale werkplek. Dat is her-
kenbaar voor veel organisaties.
Rhemrev: „Binnen de afdeling
stonden verschillende disciplines
tegenover elkaar. Zij moeten nu
samen door één deur. Zij laten
een verleden achter zich van
soms wel tientallen jaren, dat

poets je niet weg door het alleen
maar over de mooie toekomst te
hebben.”
Jakob van Wielink: „Managers
zijn inderdaad vooral gefocust op
de stip aan de horizon. In emoties
en gedoe hebben ze niet altijd zin
en vaak hebben ze het liever zo
weinig mogelijk over het verle-
den. Die managers vergeten dat
werk niet alleen werk is, het geeft
betekenis aan je leven. Hoe nega-
tiever een leidinggevende zich uit-

door Mark van Bergen

BREDA – ’Hier is de beste dj van de
wereld’! De toch al weinig kritische
radio-dj Giel Beelen zegt het drie
keer binnen de minuut tijdens zijn
aankondiging van de afsluitende
set van dj Hardwell op festival
Mysteryland. En zo wordt Robbert
van de Corput (Hardwell’s echte
naam) wereldwijd steeds in één
adem genoemd met deze titel.

De Bredanaar heeft zijn zin. Sa-
men met zijn team investeerde
hij in de aanloop naar de verkie-
zing van vorig jaar veel tijd en
geld in een campagne (‘Vote Hard-
well’) om zijn droom waar te ma-
ken. Dat lukte: na stadgenoot
Tiësto (2002 t/m 2004) en Armin
van Buuren (2007 t/m 2010, 2012)
is hij de derde Nederlander die de
ranglijst van het Britse danceblad
aanvoert. Tijdens het Amsterdam
Dance Event wordt zaterdag be-
kend wie de nieuwe ‘beste dj ter
wereld’ is.
Niets ten nadele van het danceta-
lent van Hardwell natuurlijk. De
pas 26-jarige dj/producer is wel
degelijk erg succesvol met zijn op-
tredens en zelf geproduceerde
nummers. Net zoals de vele Ne-
derlandse gezichten (6 bij de eer-
ste 10) iets zeggen over de domi-
nantie die ons land uitoefent in
een wereldwijd zwaar beconcur-
reerde, financieel uiterst rendabe-
le scene. De top-dj’s zouden er
echter beter aan doen hun kun-
sten op de dansvloeren en in de
studio’s te ‘bewijzen’ dan hun po-
pulariteit op te krikken met een
op hol geslagen marketingmecha-
nisme van een voorheen noodlij-
dend danceblad.
Een paar feiten, over de lijst zelf.
Allereerst de kwantiteit. Een half
miljoen stemmen (in 2012) uit 167
landen lijkt veel, maar is maar
een fractie van het aantal dance-
liefhebbers (alleen al in Neder-
land zijn er meer dan twee mil-
joen). En omgerekend hebben we
het over nog geen drieduizend
stemmen per land. Dan de kwali-
teit. Van de weinige ‘stemmers’

die meedoen wil ik natuurlijk
niet beweren dat ze geen smaak
of verstand hebben, maar het hele
veld kunnen ze nooit overzien.
Armin van Buuren kwam er dan
ook nog open voor uit. „Ik ben
niet de beste dj ter wereld”, relati-
veerde hij regelmatig in inter-
views. Hij stond gewoon boven-
aan ‘een lijst’. Andere top-dj’s, zo-
als Sander Kleinenberg, riepen
het publiek jaren geleden al open-
lijk op niet op hem te stemmen,
uit walging over de exorbitante in-
vloed van de lijst. Naamsbekend-
heid en populariteit spelen vol-
gens critici een grotere rol dan
skills en podiumkwaliteiten.
Het signaal is nog altijd niet opge-
pikt door de media, die steeds har-
der roeptoeteren als er weer een
Nederlander bovenaan de lijst
staat. Voor de lijst van het meer
‘ondergronds’ aangeschreven Resi-
dent Advisor, waar ook veel op ge-
stemd wordt en waar totaal ande-

re namen en vele nieuwe talenten
op staan, is nauwelijks aandacht.
Veel dj’s balen van de enorme in-
vloed van de lijst, maar durven er
niet voor uit te komen. Tijdens
een interview voor mijn boek
Dutch Dance. 25 jaar dance in Neder-
land wilde een top-dj alleen off
the record kwijt dat de scene ‘een
monster heeft gecreëerd’. Hij wil-
de er eigenlijk niet in mee, maar
er niet in investeren betekent: een
val op de lijst en collega’s die er
met de mooiste boekingen van-
door gaan. Iedereen in de scene
met grootse ambities weet: een
positie op de lijst betekent bingo.
Meer en prominentere boekingen
door clubs en festivals, een hoge-
re gage en flink meer media-aan-
dacht. De maanden voor septem-
ber, wanneer de stemming sluit,
worden veel stemmen geronseld
en wordt een extra stapje op so-
cial media gemaakt om vriendjes
te scoren. Het publiek is ondertus-
sen juist de verliezer. Het krijgt
steeds vaker de namen door de
strot geduwd die bij een relatief
zeer klein deel van het partypu-
bliek hoog in aanzien staan, maar
wellicht helemaal niet ‘de besten’
zijn. Als zoiets al bestaat en nut
heeft - in de pop/rockwereld is er
nog nooit een geweest.
En mocht zo’n lijst er dan toch
zijn of komen, dan zouden we
toch op zijn minst een aantal har-
de en feitelijke criteria terug wil-
len zien: verkoopaantallen, be-
reikt publiek en posities in bij-
voorbeeld de Beatport-charts, zeg
maar het iTunes van de dance
(hoewel in de scene geklaagd
wordt dat hier ook plekjes in de
toplijsten worden ‘weggekocht’).
De DJ Mag Top 100 hoeft wat mij
betreft echt niet te verdwijnen.
Maar aan dj’s, media en organisa-
toren zou ik willen zeggen: slow
down, een beetje meer relative-
ringsvermogen en dus minder op-
klopperij alstublieft.

Mark van Bergen is coördinator van
het uitgaansplatform OverUIT en
schrijft voor deze krant over dan-
ce(cultuur).

Iedereen in de scene met
grootse ambities weet:
een positie op de lijst
betekent bingo

Pech in de zorg

Hans Martin Don pleit voor een
ANWB in de zorg (BD 7 oktober).
Bij pech onderweg in de zorg
moet je iemand kunnen inschake-
len die je kan helpen. Don ziet
hier een taak voor de vakbonden.
Dat gaat hem niet worden. De vak-
bond is teveel met zichzelf bezig.
Waar kun je dan terecht?
De samenwerkende patiëntenor-
ganisaties in de regio (Zorgbe-
lang) kunnen de cliëntondersteu-
ning leveren. Zij doen dit profes-
sioneel met hulp van ervarings-
deskundige vrijwilligers. In de
geestelijke gezondheidszorg be-
staat al veel ervaring met deze
vorm van cliëntondersteuning.
Niet alleen de burger met pech is

geholpen. Kennis die patiëntenor-
ganisaties bij ongelukken opdoen,
kunnen zij weer delen met de ge-
meentelijke beleidsmakers waar-
mee een cyclisch proces van kwa-
liteitsverbetering vanuit patiën-
tenperspectief ontstaat.
De gemeenten zoeken naar goede
invulling van onafhankelijke
cliëntenondersteuning, waartoe
zij een wettelijke opdracht heb-
ben. Gemeenten kunnen daarbij
gebruik maken van de bestaande
infrastructuur voor cliëntonder-
steuning in de vorm van de ‘ver-
trouwenspersoon sociaal do-
mein’. De zelfredzaamheid van
burgers komt dichterbij als goed
gebruik wordt gemaakt van de
mensen die al zorg krijgen of die
zorg nodig hebben.

Cock Vermolen
Directeur Zorgbelang Brabant

Frans Timmermans

Twan van Lierop slaat in zijn arti-
kel ‘Er is weer hoop op Grote Poli-
tiek’ behoorlijk de plank mis (BD
10 oktober). In navolging van ve-

len gaat hij er van uit dat de claim
die Frans Timmermans legt op
het spelen van een hoofdrol in
het vertolken van gevoelens van
empathie jegens de slachtoffers
van de MH17-ramp een goed sig-
naal is. Helaas heeft hij het mis.
Op de eerste plaats zou het goed
zijn als Van Lierop eens aandach-

tig de VN-toespraak van Timmer-
mans zou lezen. Hij zou dan kun-
nen constateren dat het gebezigde
taalgebruik niet kan tippen aan
de teksten die Johnny Hoes
schreef voor de Zangeres zonder
Naam. Daar komt bij dat in feite
Timmermans een zeer middelma-
tige minister van Buitenlandse Za-

ken is (geweest). Het enig opmer-
kelijke feit uit zijn bz-carrière is
het toneelspel op het Maidan-
plein in Kiev. Het is Tommy
Wieringa die de aandacht vestig-
de op gedrag van Timmermans
(BD 27 september). Maar uiteinde-
lijk heeft Selfie Fransie toch zijn
zin gekregen en is terecht geko-
men op een post waar hij niets te
vertellen heeft en rustig zijn da-
gen kan slijten. Valse schijn en on-
begrensde ijdelheid zijn bepaald
geen uitgangspunten voor de Gro-
te Politiek. Het dichten van de
kloof tussen burger en overheid
kan niet gebeuren door iemand
die het ontbreekt aan moreel lei-
derschap.

J. Claasen
Waalwijk

Zwarte Piet

AH heeft Zwarte Piet deels uit de
winkels verbannen. De meerder-
heid van de mensen wil dat niet.
Waarom laat AH zich intimideren
door relatief gezien een kleine
groep mensen die hier bezwaren

Brieven (niet langer dan 200 woor-
den) richten aan: Opinieredactie Bra-
bants Dagblad, Postbus 235, 5201 HB
Den Bosch of opinieredactie@bd.nl

Lezersbrieven

Rouwen
Bij reorganisaties richten managers
zich te veel op de toekomst en
miskennen zij het verlies.

�

� ‘De toespraak van Timmermans kan niet tippen aan de teksten die Johnny
Hoes voor de Zangeres zonder Naam schreef.’ foto Hollande Hoogte

� Dj Hardwell
foto Hollandse Hoogte

Verkiezing van beste dj
is totaal op hol geslagen

� Verlieskundige Jakob van Wielink

VERLIES EN VEERKRACHT

Wij maken
u wijzer college

BD
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laat over het verleden, des te gro-
ter wordt de weerstand tegen een
reorganisatie.”
Richard Rhemrev: „Ik geloof ook
niet in een natuurlijke weerstand
tegen verandering, wel weerstand
tegen de pijn die verandering
meebrengt. Wij hebben een pro-
ces van twee jaar achter de rug.
Nooit heb ik tegen mijn mensen
gezegd dat zij het vroeger slecht
gedaan hebben. Wij hebben veel
gepraat en eerlijk getoetst of het

niet te snel ging. Toen dat het ge-
val bleek te zijn, heb ik op de rem
getrapt.”
Van Wielink benadrukt dat het
belangrijk is om in gesprekken
met medewerkers meteen de vis
op tafel te leggen, ook al stinkt
die nogal. „Draai niet om de hete
brij heen. Verliessituaties, zoals
bij reorganisaties, grijpen vaak
diep in.” Hij tekent de verliescir-
kel, die begint met een welkom,
waarna hechting , verbondenheid

en intimiteit volgen. Na het af-
scheid nemen is er rouw maar
wordt ook betekenis gegeven aan
het verlies. „Soms zijn dingen an-
ders dan zij lijken te zijn. We den-
ken weerstand te zien, maar het
blijkt rouw over wat mensen ach-
terlaten. Juist omdat werknemers
loyaal en gehecht zijn. Rouwen is
geen streep zetten onder het verle-
den. Dat verleden blijft ook in de
toekomst aanwezig. Het is wel be-
langrijk om de overgang in de or-

ganisatie te markeren. Dat doe je
onder meer met rituelen, zoals bij-
voorbeeld een speciale bijeen-
komst houden op de plek die je
achterlaat. Zo draag je bij aan een
gemeenschappelijke trots voor
het verleden.”
In de eerste sessie met de teams,
vroeg Van Wielink om op een tijd-
lijn alle meegemaakte veranderin-
gen op het werk te zetten. Men-
sen realiseren zich dan hoeveel zij
hebben meegemaakt. Andere
vraag: is bij die veranderingen be-
wust afscheid genomen? Meestal
niet en dat stapelt zich op.
Op een andere tijdlijn kwamen
de persoonlijke verhalen van ver-
andering te staan. „Natuurlijk ko-
men dan ook emoties naar boven.
Deelnemers hoeven alleen maar
te delen wat zij willen delen,
maar bijna iedereen wil dat zijn
of haar verhaal wordt gehoord.
Het wordt niet ervaren als soft ge-
doe, misschien wel een beetje on-
wennig om er over te praten. In
de volgende bijeenkomsten ging
het over de toekomst en wat je als
collega’s van elkaar nodig hebt.”
Verlies op het werk heeft nog een
andere dimensie. Werknemers
die privé met verlies te maken
hebben, nemen dat mee naar hun
werk. „Voor leidinggevenden is
het essentieel om werkelijk te
kunnen luisteren en mensen te
verbinden. Mensen vragen naar
contact, naar de menselijke maat.
Van Wielink wil nog het natuur-
lijk herstelvermogen van mensen
benadrukken. „De veerkracht van
mensen is ongelooflijk. Mensen
incasseren het als ze na jaren trou-
we dienst overgeplaatst worden,
na een arbeidsconflict de zak krij-
gen of als hun bedrijf fuseert met
de voormalige concurrent. Verlies
kan ook iets brengen, zoals leren
met tegenspoed om te gaan en
zich bewust worden van de eigen
kracht.”

Deelname aan het BD-College van
Van Wielink is niet meer mogelijk.

De publieke omroep gaat
terecht op de schop

Het wordt niet
ervaren als soft
gedoe, wel
onwennig om
erover te praten

De Kwestie van vandaag:
Guus Hiddink moet opstappen
als coach van Oranje

tegen heeft? Het is een jarenlange
traditie die bij onze cultuur
hoort. Onze cultuur moet zo blij-
ven. Ook het sinterklaasfeest
moet blijven zoals het was. Het is
een leuk feest dat al jaren gevierd
wordt.

Willie Broere
Goirle

Uitkeringsverdrag

Het was te verwachten dat er op-
hef zou ontstaan over het opzeg-
gen van het uitkeringsverdrag
met Marokko. Dat land heeft al-
lang heel slecht meegewerkt aan
fraudebestrijding en over aanpas-
sing van het verdrag wilde Marok-
ko nooit iets weten, dus dit is een
logisch gevolg! Het woonlandbe-
ginsel word toegepast op alle lan-
den buiten de EU, dus waarom
zou Marokko een uitzondering
zijn? Dat het grote gevolgen zou
hebben voor de betrekkingen met
Nederland zou jammer zijn, maar
het is ook voor Marokko van be-
lang om de goede verhoudingen
in stand te houden, en criminelen

moeten hier vervolgd worden en
niet daar!
De AOW zou er nooit door in ge-
vaar komen, want daar wordt
voor betaald. Men krijgt 2 procent
van de AOW voor elk jaar dat
men legaal in Nederland ge-
woond heeft. De controle daarop
is veel makkelijker want de Socia-

le Verzekeringsbank weet precies
waar men gewoond en gewerkt
heeft en voor hoelang.
Kinderbijslag zou sowieso alleen
in Nederland uitbetaald moeten
worden, want in het buitenland
is het makkelijker om daarmee te
frauderen. Dus Nederland zou ze-
ker geld besparen met het opzeg-
gen van het verdrag en ook veel
extra werk!

Helen Muir
Waalwijk

Oranje

Na de eerste helft tegen IJsland
hoop ik dat we niet naar Frankrijk
hoeven, althans niet met dit sys-
teem en niet volledig met deze
groep. Wat een armoe, tikkie
breed, tikkie terug. Er loopt nie-
mand rond met ‘ballen’.
Louis van Gaal had het al snel in
de gaten, met zo’n groep kun je
niet anders dan het systeem aan-
passen aan je mogelijkheden.
Hiddink denkt daar nog steeds an-
ders over. Het lijkt nu op een em-
mer los zand. En als hij straks

weggaat moet Blind het stokje
overnemen. Blind, een perfecte
schoonzoon maar totaal geen uit-
straling of overwicht.
We gaan met het Nederlandse elf-
tal een heel moeilijk decennium
tegemoet.

Cees van Gerven
Tilburg

Israël

Er gaat geld ingezameld worden
om de door Israël kapot gebom-
bardeerde Gazastrook her op te
bouwen. Is het niet logisch dat Is-
raël deze schade gaat herstellen
en dus betalen?
De wederopbouw moet betaald
worden enkel en alleen door Is-
raël, tenslotte de vernietigende
partij, met alle mogelijke politie-
ke en militaire druk die hierbij no-
dig zal blijken te zijn. Gebeurt dit
niet, dan schiet Israël over vijf
jaar weer de hele Gazastrook in
puin en zijn er weer duizenden
doden te betreuren.

Rob Leurs
Tilburg

Reageren? Op de internetsite
bd.nl
kunnen bezoekers hun antwoord op
de Kwestie beargumenteren.
Of via mail:
kwestie@bd.nl
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doe je ook op het werk

De Kwestie

De Kwestie van gisteren
leverde 498 reacties op

“

53%
� ’Straks moet Blind het stokje van

Hiddink overnemen.’ foto HH

� Het is belangrijk om in gesprekken met medewerkers meteen de vis op tafel te leggen, ook al stinkt die aldus verliesdeskundige Jakob van Wielink.
foto Hollandse Hoogte


